

VIA: AIR

(SPECIFY AIR OR SEA POUCH)

DISPATCH NO. MAVA-10047

SECRET

SECURITY INFORMATION

CLASSIFICATION

TO : Chief, Foreign Division M

DATE: 11 December 1951

FROM : Chief of Station, Vienna

Attention:

SUBJECT: GENERAL Operational

SPECIFIC Dr. Wilhelm HOETTL

1. Attached for your information is one copy of intercept
L/P 24402 concerning the recent activities of Subject, who, it appears
can now move about freely.

2. Please note that this intercept was made at the special
request of Detachment 35.

SIAS
S
DECLASSIFIED AND RELEASED BY
CENTRAL INTELLIGENCE AGENCY
SOURCES METHODS EXEMPTION 3B2B
NAZI WAR CRIMES DISCLOSURE ACT
DATE 2000 2006

Distribution:

- 2 - FDM w/Att.
- 1 - Chrono
- 1 - HOETTL 200
- 1 - Det. 35

FOR COORDINATED WITH ARMY

INDEX

SECRET

SECURITY INFORMATION

CLASSIFICATION

MAUA-10047
LAs - were!
for following month?

CONFIDENTIAL
SECURITY INFORMATION

CIVIL CENSORSHIP GROUP AUSTRIA (US) H APO 174 U.S. ARMY Linz STATION

Date of Comment 3 December 1951

Number L/P 24402

From:

HOETTL Wilhelm Dr.,
Postfach 3
Alt Aussee
Stmk

To:

~~X~~ FRANKE Elisabeth
49/1 Rumfordstrasse
Muenchen 5
Germany

Communication date	DISPOSITION	STATION ALLOCATION	CCG ALLOCATION
24 Nov. 1951			
Language German	Passed (P)	PCI C-Linz (2)	CIB
Examiner 2730	Condemned (C)	Det. 35	AB
Reviewer/C	Held (H)		G-2 Det. 35
Previous Comments L/P 24369	Excised (E)		<i>Alrig ✓</i>
	Returned (RET)		US

INFORMATION: HOETTL

(Special request of Det. 35)

Sender writes to acquaintance:

I am curious what the gentleman of the International Press Club will say to the book "The secret Front" and whether he will arrange a radio play of it. In any case, I must know the theme, that I can give him information in addition to the book. I don't think he will stage the TITO part since this theme is like hot iron yet. CIANO or the history of young HORTY could be considered, perhaps. To both themes I could give him a lot of details. As I understand you, the discussion of the book over the Munich radio is not connected to this matter. At last I have gotten my passport, two days ago, because I am politically cleared now. Since I have to take a trip to Italy in December, a longer journey to Munich cannot be considered till Christmas. With many thanks I am returning you KOTOROWYCZ' letter. I won't find time to talk to him till after Christmas. Couldn't you get me the article-series of WLASSOW's wife "In den 7 Tagen" (during the seven days)? DWINGER having visited me here, said, that woman isn't WLASSOW's wife but is one of his girl-friends. WLASSOW was at DWINGER's estate till 1945 and wasn't married then. Perhaps, that woman, not acting very decently, could be silenced somewhat.

Excerpt from the letter written by ~~Connady~~ KOTOROWYCZ, 105 Waldfriedhofstrasse, Munich 25: I am glad, hearing that Dr. HOETTL is coming to Munich which will give us an opportunity for a discussion of the Eastern problems. A lot happened meanwhile, as you will know, meaning the latest publications concerning WLASSOW.

End

CONFIDENTIAL
SECURITY INFORMATION

CONFIDENTIAL
SECURITY INFORMATION
CIVIL CENSORSHIP GROUP AUSTR (US)

H APO 174 U.S. ARMY Linz Page 2

Number L/P 24402

I am not so well informed about the East-Europe Institute, but the problem interests us and we will occupy ourselves with it yet. There has been published recently an Ukrainian booklet in English about the Ukrainian problem. It is the first publication of our exile-government. I will get a few copies one of the next days and will send you and Dr. HOETTL a copy. You will be interested to hear that I received a letter from a Mr. DOELLERT from Waiblingen who wants to write a book about WLASSOW for a foreign publishing-house. I refused his request for material.

ORIGINAL GERMAN:

Ich bin schon sehr gespannt, was der Herr vom Internationalen Presseklub zum Buch "Die geheime Front" sagt und ob er sich fuer ein Hörspiel im NWDR entschliesst. Vor allem muss ich einmal das Thema wissen, zu dem ich ihm noch ueber den Text des Buches hinaus genuegend beitragen kann. Ich glaube nicht, dass er sich an das TITO-Kapitel heranwagen wird, da dieses Eisen augenblicklich zu heiss ist. Am ehestens kaame aber CIANO in Frage, oder aber die Geschichte mit dem jungen HORTY. Zu beiden Dingen koennte ich ihm noch viele Details sagen. Die Buchbesprechung im Muenchner Rundfunk wird von dieser Sache unabhaengig sein, sowie ich Dich verstanden habe.

Endlich habe ich seit 2 Tagen den Pass in der Hand, da ich nun gaenzlich politisch amnestiert bin. Eine ausfuehrliche Reise nach Muenchen kaeme aber erst nach Weihnachten in Betracht, da ich im Dezember noch unbedingt nach Italien fahren muas.

KOTOROWYCZ' Brief mit Dank zurueck. Mit diesem werde ich erst nach Weihnachten reden koennen. Wie ist das mit der Artikelreihe von VLASSOW's Frau "In den 7 Tagen". Koennest Du mir das nicht besorgen? DWINGER, der mich hier besuchte, meinte uebrigens, dass diese gar nicht VLASSOW's Frau gewesen waere, sondern nur eine seiner Freundinnen. VLASSOW war noch bis April 1945 am Hofe DWINGERS und damals war er nicht verheiratet. Vielleicht koennte man die Gute, die anscheinend nicht sehr anstaendig handelt, etwas zum Schweigen bringen.

(Auszug aus dem Brief von Gennady KOTOROWYCZ, Muenchen 25, Waldfriedhofstrasse 105):

Ich freue mich sehr, dass Herr Dr. HOETTL nach Muenchen kommt und dass wir die Gelegenheit haben werden, ueber die Ostprobleme zu sprechen. Inzwischen, wie Sie ja wissen, hat sich viel ereignet. Ich meine, die letzten Publikationen zum Thema WLASSOW.

Ueber das Osteuropa-Institut in Muenchen bin ich bis jetzt weniger unterrichtet, aber diese Frage interessiert uns außerordentlich und wir werden uns noch damit beschäftigen. Soeben ist eine ukrainische Broschüre in englischer Sprache ueber das ukrainische Problem erschienen. Das ist die erste Publikation unserer sogenannten Exilregierung. Ich bekomme in den naechsten Tagen mehrere Exemplare davon und schicke auch Ihnen und Herrn Dr. HOETTL zwei Stuecke.

CONFIDENTIAL
SECURITY INFORMATION
CIVIL CENSORSHIP GROUP AUSTRIA (US)
H APO 174 U.S.ARMY Linz Page 3

May 10047

Number L/P 24402

Es wird Sie auch noch interessieren, dass ich einen Brief von einem Herrn DOELLERT aus Waiblingen bekommen habe, der fuer einen auslaendischen Verlag ein Buch ueber Wlassow schreiben will. Ich habe seine Bitte um Material abgelehnt.

CONFIDENTIAL
SECURITY INFORMATION

3
Hoffmann